

地球物理学报 » 2012, Vol. » Issue (9) :2898-2908 doi:10.6038/j.issn.0001-5733.2012.09.009

大地测量学★重力学★地震学★地磁学

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< ◀ 前一篇 | 后一篇 ▶ >>

引用本文(Citation):

冉将军, 许厚泽, 沈云中, 钟敏, 张兴福. 新一代GRACE重力卫星反演地球重力场的预期精度. 地球物理学报, 2012,(9): 2898-2908,doi: 10.6038/j.issn.0001-5733.2012.09.009

RAN Jiang-Jun, XU Hou-Ze, SHEN Yun-Zhong, ZHONG Min, ZHANG Xing-Fu. Expected accuracy of the global gravity field for next GRACE satellite gravity mission. Chinese J. Geophys. (In Chinese), 2012, (9): 2898-2908, doi: 10.6038/j.issn.0001-5733.2012.09.009

新一代GRACE重力卫星反演地球重力场的预期精度

冉将军^{1,2}, 许厚泽¹, 沈云中^{3,4}, 钟敏¹, 张兴福^{5*}

1. 中国科学院测量与地球物理研究所大地测量与地球动力学国家重点实验室, 武汉 430077;
2. 中国科学院大学, 北京 100049;
3. 同济大学测绘与地理信息学院, 上海 200092;
4. 同济大学空间信息科学及可持续发展应用中心, 上海 200092;
5. 广东工业大学土木与交通工程学院, 广州 510006

Expected accuracy of the global gravity field for next GRACE satellite gravity mission

RAN Jiang-Jun^{1,2}, XU Hou-Ze¹, SHEN Yun-Zhong^{3,4}, ZHONG Min¹, ZHANG Xing-Fu^{5*}

1. State Key Laboratory of Geodesy and Earth's Dynamics, Chinese Academy of Sciences, Wuhan 430077, China;
2. University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049, China;
3. College of Surveying and Geo-informatics, Tongji University, Shanghai 200092, China;
4. Center for Spatial Information Science and Sustainable Development, Tongji University, Shanghai 200092, China;
5. Faculty of Civil and Transportation Engineering, Guangdong University of Technology, Guangzhou 510006, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (1451KB) HTML KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 基于低低卫星跟踪模式, 本文主要探讨利用动力学法融合精密轨道数据和星间测距或距离变率数据求解地球重力场的基本原理与方法, 该方法既可对两颗低低跟踪卫星的初始状态误差进行有效校正, 也可充分利用低轨卫星轨道所包含的低频重力场信息。为探讨适合我国国情的低低跟踪模式下的重力卫星指标, 本文以不同星载设备精度指标的组合进行模拟计算, 模拟结果显示: (1) 把GRACE卫星的星间距离变率指标提高一个量级, 其余指标保持与GRACE卫星设计指标一致时, 可使地球重力场的精度获得同量级的提高; (2) 若星间距离变率为 $1.0 \times 10^{-8} \text{ m} \cdot \text{s}^{-1}$, 轨道高度为300 km, 加速度计精度为 $3.0 \times 10^{-10} \text{ m} \cdot \text{s}^{-2}$, 轨道精度为0.03 m, 星间距离100 km, 与利用GRACE的设计指标反演出的重力场精度相比, 可提高约121倍, 并建议我国未来低低跟踪重力卫星计划参考此指标。

关键词 数据融合, 星间距离, 距离变率, 新一代重力卫星, 预期精度

Abstract: For the technology of low-low satellite to satellite tracking, this paper focuses on a method which combines the precise orbit data with range data or range rate data to recover the global gravity field. It not only can calibrate the initial position error of the two satellites, but also make good use of the low frequency gravity information from the mission. Several simulation scenarios are discussed in this paper. The results are as follows. (1) If the precision of range rate measurement is improved by a factor of ten, the accuracy of global gravity field will be 10.6 times better; (2) The accuracy of the global gravity field will be higher than that of GRACE by a factor of about 121 if we use the following accuracy indexes: the accuracy of range rate, altitude, acceleration, orbit position and the distance between the two satellites is $1.0 \times 10^{-8} \text{ m} \cdot \text{s}^{-1}$, 300 km, $3.0 \times 10^{-10} \text{ m} \cdot \text{s}^{-2}$, 0.03 m, and 100 km, respectively. Therefore, we recommend the payloads mentioned above for Chinese future satellite gravity mission.

Keywords Data combination, Range, Range rate, Future satellite gravity mission, Expected accuracy

Received 2011-11-20;

Fund: 中国科学院空间科学预先研究项目(第一批-2); 中国科学院方向性项目(KZCX2-YW-143); 国家自然科学基金(40974045, 41131067, 41074018)资助。

Corresponding Authors: 钟敏, 男, 1964年生, 博士生导师, 研究员, 主要从事动力大地测量和时变重力场研究. E-mail: zmm@whigg.ac.cn Email: zmm@whigg.ac.cn

链接本文:

<http://118.145.16.227/geophy/CN/10.6038/j.issn.0001-5733.2012.09.009> 或 <http://118.145.16.227/geophy/CN/Y2012/V/19/2898>

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)

Service

- [把本文推荐给朋友](#)
- [加入我的书架](#)
- [加入引用管理器](#)
- [Email Alert](#)
- [RSS](#)

作者相关文章

- [冉将军](#)
- [许厚泽](#)
- [沈云中](#)
- [钟敏](#)
- [张兴福](#)

